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Het Centraal Planbureau (CPB)
publiceerde deze week een stu-
die over de solidariteit in het

Nederlandse zorgstelsel. Zijn de rij-
ken solidair met de armen als het
gaat om het meebetalen aan de kos-
ten van de zorg? En betalen Neder-
landers met hoge zorgkosten ook
meer dan gezonde mensen?

Wat dat laatste betreft: de risicoso-
lidariteit, zoals het CPB haar noemt,
is hoog. De 1% gezinnen met de hoog-
ste zorgkosten heeft gemiddeld
€90.000 aan kosten, maar draagt
minder dan €6000 bij aan de Zvw
(Zorgverzekeringswet). De rest moet
dus door anderen worden opge-
bracht. Maar de inkomenssolidari-
teit is volgens het CPB laag. Mensen
met een middeninkomen betalen
gemiddeld 9,7% van hun inkomen
voor de Zwv, terwijl de 20% gezinnen
met de hoogste inkomens maar 6,6%
van hun inkomen afdragen.

Hier worden procenten met elkaar
vergeleken. Maar als naar de absolu-
te bijdragen aan de Zwv wordt geke-
ken, is die van de rijken wel degelijk
hoger: gemiddeld €10.100 per gezin,
tegenover €6.300 voor de midden-
inkomens. Moeten we nu procenten
met elkaar vergelijken, of absolute
bedragen?

Wie een hoog inkomen heeft, heeft
meer te besteden. Maar aan eten en
drinken zal hij of zij niet veel meer
uitgeven dan iemand met een
middeninkomen. De menselijke maag
kent immers zijn beperkingen. Mis-
schien geeft de rijke absoluut gezien
wel minder uit omdat hij gezond wil
leven, met veel groenten en fruit en
weinig vlees. Juist al dat bewerkte
voedsel en vlees zijn relatief duur,
om maar niet te spreken van de vette
hap van onze fastfoodketens.

Procentueel zal hij in ieder geval
stukken minder van zijn inkomen
aan voeding besteden dan mensen
met een middeninkomen, eenvoudig
omdat zijn inkomen zoveel hoger is.
Een bedrag voor voeding gedeeld
door €100.000 is procentueel de helft
kleiner dan hetzelfde bedrag gedeeld
door €50.000. Hetzelfde effect zien
we in de prijsstatistieken. Om de
kosten van levensonderhoud, en
daarmee de inflatie te berekenen,
heeft het CBS een mandje gemaakt,
dat representatief is voor wat gezin-
nen gemiddeld genomen besteden. In
1959 woog voeding voor 33% mee in de
consumptieprijsindex, nu is het nog
maar 12%. Zijn we minder gaan eten?
Nee, we zijn veel meer gaan eten.
Obesitas is nu een groot probleem,
toen wisten we nauwelijks wat het
woord betekende. Maar de inkomens
zijn zoveel gestegen dat uitgaven aan
voeding procentueel gezien een
steeds kleiner deel van de totale be-
stedingen zijn gaan vormen.

Nog een percentage: in mijn studie-
tijd was de gedachte dat Nederland
zou moeten streven naar een over-
schot op de betalingsbalans van 1%
van het bbp. Dat bedrag zou moeten
worden besteed aan ontwikkelings-
hulp. Dat ene procent wordt allang
niet meer gehaald, maar dit kabinet
heeft iedere koppeling met het bbp
losgelaten en gaat in absolute be-
dragen rekenen, die ook nog eens
omlaag moeten. Gezien onze enorme
welvaart zou hier het denken in per-
centages nu juist wel wenselijk zijn.

Procenten

COLUMN
JAAP
VAN DUIJN

Zijn de rijken solidair
met de armen?

door Theo Besteman

AMSTERDAM • Het Neder-
landse cryptoplatform Blox is
in handen gekomen van zijn
branchegenoot Coinmerce. De
overnamegesprekken kwa-
men recent in een stroomver-
snelling na een ontdekte ver-
duistering door een medewer-
ker van Blox, waardoor daar
een fors tekort ontstond.

Dat financiële tekort werd
opgelost met de overname
door Coinmerce, bevestigt het
handelsplatform. Over de
omvang van het vervreemde
bedrag bij het in Nijmegen
gevestigde Blox doen de be-
drijven geen uitspraken. Even-
min over de financiële details
van de samenvoeging van
Coinmerce met Blox.

De Blox-medewerker is na
de ontdekking op non-actief

gesteld en er is aangifte ge-
daan bij de politie, stellen de
bedrijven. „Gedurende het
politieonderzoek kunnen we
geen inhoudelijke uitspraken
over de kwestie doen.”

Directeur Jaap de Bruijn van
Coinmerce claimt dat klanten
van beide platforms van de
aankoop zullen profiteren. „De

Blox-gebruikers krijgen een
ruimer aanbod, Coinmerce
verlaagt per direct haar han-
delskosten voor alle klanten, in
lijn met die van Blox.” Dat bete-
kent concreet een daling van
0,5% naar 0,25% aan transac-
tiekosten per klant.

Blox, sinds 2013 actief in de
Nederlandse cryptomarkt en
geregistreerd bij De Neder-
landsche Bank, is met 750.000
rekeningen veel groter dan
Coinmerce, dat 400.000 ac-
counts telt.

Coinmerce kreeg recent ook
de klanten van cryptoplatform
Binance in handen en nam een
meerderheidsbelang in de
Amsterdamse sectorgenoot
Icoinic.

OVERNAMESLAG CRYPTOMARKT
Coinmerce verwerft meerderheids-
belang in concurrent Blox.
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! Avantium produceert bij Delfzijl
recyclebare plastics uit suiker.
! Investering van €200 miljoen in
fabriek, goed voor zeventig banen.
! Begin van grootschalige vervanging
PET-flessen van aardolie.
! Klanten als Refresco en Royal Vezet
(verpakkingen Albert Heijn).
! Koningin Máxima en minister Her-
mans dinsdag bij opening.

In het kort
leen gewerkt door het tech-
nologiebedrijf. De fabriek
vergt een investering van
rond €200 miljoen.

„Het werd duurder door
de oorlog en energie. Maar
de faciliteit maakt het nu
mogelijk op grote schaal een

grondstof te ma-
ken die niet olie
als basis heeft en
afbreekbaar is”,
zegt Van Reedt
Dortland. „We
produceren voor
de wereld. Dit is
het echte begin

van grootschalige productie
en dus nadrukkelijk niet-
fossiel.”

De initiatiefnemers gin-
gen niet over een nacht ijs.
„We hebben voor de komen-
de vijf jaar al afnemers.”

Mads Mikkelsen
Klant is bijvoorbeeld bot-

telaar Refresco, bekend van
de Wicky-sappen en limo-
nades. Bier kan in een recy-
clebare papieren fles (’wood
fibre’) worden verpakt, met
een laagje PEF erin ver-
werkt. Brouwer Carlsberg
uit Denemarken maakte
spotjes met de wereldbe-
roemde Deens acteur Mads
Mikkelsen. „Het bier in deze
fibre bottle blijft ook beter
koud”, aldus Van Reedt
Dortland. De ontwikkelaar
kondigde recent de samen-
werking aan met Royal Ve-
zet voor productie van duur-
zame verpakkingen voor de
salades van Albert Heijn.

Vanuit het Nationaal Pro-
gramma Groningen, een sa-
menwerkingsverband van
Rijk, provincie en tien ge-
meenten, werd rond €7,5
miljoen subsidie bijgedra-
gen aan dit ’icoonproject
voor de regio’.

moet door recycling een bij-
drage leveren aan het ver-
minderen van de angstaan-
jagende afvalbergen van
miljarden ’gewone’ plastic
flessen en verpakkingen.
Het verwerken vergt min-
der energie doordat het on-
der lagere temperaturen
kan. Gas is duur.

Caroline van Reedt Dort-
land, directeur
communicatie
van Avantium,
is klaar voor de
aftrap en de
aandacht voor
het innovatie-
ve project.
„PEF heeft
minder nadelen, kan even
goed concurreren en geeft
veel minder vervuiling.”
Aan de ontwikkeling van
PEF is in Amsterdam en Ge-

flessen, folies en vezels voor
textiel zoals in kleding.

De initiatiefnemers, maar
ook kritische volgers van de
plasticindustrie, zien dit als
een sprong vooruit ten op-
zichte van het van flessen al-
gemeen bekende materiaal
PET, dat van olieproducten
gemaakt is. De innovatie

Miljoenenfabriek haalt
zijn plastics uit suiker

Koningin Máxima opent in Farmsum productielijn

Investering van €200 miljoen in
fabriek. EIGEN FOTO

’Al voor
vijf jaar
klanten’

door André Spaansen

DELFZIJL • Avantium, de
ontwikkelaar van
plantaardige plastics,
start deze week met
een nieuwe fabriek in
Farmsum bij Delfzijl.
Koningin Máxima komt
ervoor naar Groningen.
Het wordt voor het
chemiebedrijf uit Am-
sterdam wereldwijd de
eerste commerciële
fabriek voor productie
van furaandicarbon-
zuur (FDCA).

Voor de buitenwereld wat
verscholen tussen de al aan-
wezige chemiebedrijven in
dit landelijk gelegen uitge-
strekte industriegebied van
Farmsum aan de Eemsha-
ven, verrees de laatste jaren
een complex met talloze
buizen. Het terrein oogt er
tussen de diensten van me-
dewerkers van naburige be-
drijven rustig. Achter de
schermen maakt men zich
echter op voor de opening
komende dinsdag.

Hoewel de fabriek met
rond de zeventig medewer-
kers aan de Oosterhorn bij
industriedorp Farmsum op
landelijke schaal geen bij-
zonder grote werkgever is,
wordt het complex in de
noordelijke provincie om-
armd. Naast koningin Máxi-
ma komen dinsdag minister
Hermans (Groene Groei) en
honderden bestuurders van
de overheid en het bedrijfs-
leven de opening vieren.

Sprong vooruit
Met het FDCA dat in de fa-

briek wordt gemaakt, wordt
het plantaardige, circulaire
plastic PEF (polyethyleen-
furanoaat) uit suikers ge-
wonnen. Het vormt een
groen en verbeterd mate-
riaal voor verpakkingen,

TIENJARIG SWAPFIETS NOG NIET WINSTGEVEND:
’MET GROEIMARKTEN LONDEN EN PARIJS IS DAT KWESTIE VAN TIJD’
! MOBILITEIT

In november 2014 begin-
nen de Delftse studenten Ri-
chard Burger, Martijn
Obers en Dirk de Bruijn met
een abonnementsdienst op
een altijd werkende fiets.
Lekke band of kapotte rem?
Voor een vast bedrag per
maand kunnen abonnees
hun fiets gratis laten maken
of omruilen. En in de kern is
dat nog steeds waar het be-
drijf tien jaar later om
draait. Al krijgen abonnees
niet meer zoals bij de start
een willekeurig ingekocht
en opgeknapt tweedehands
exemplaar. Van de goed-
koopste omafiets tot de
duurste e-bike: het zijn ei-
gen ontwerpen met als uit-
gangspunt dat de fiets lang
mee moet gaan en makke-
lijk te repareren is.

Servicewinkels
Die reparaties worden uit-

gevoerd in zowel de service-
winkels als in één van de 22
magazijnen van het bedrijf.
In Amsterdam Sloterdijk
zijn 33 werkplekken voor
fietsenmakers te vinden.
„We repareren vandaag
twee verschillende model-
len”, wijst locatiemanager
Tom ter Horst op het straat-
je waar de fietsenmakers
achter elkaar aan het werk
zijn. Hoelang een reparatie
gemiddeld duurt, hangt af
van de conditie waarin de
fiets zich bevindt. „Ook als
een klant het abonnement
stopzet, wordt een fiets au-
tomatisch voor reparatie
aangemeld. We lopen dan

alles langs en als er een on-
derdeel vervangen moet
worden doen we dat.”

De oprichters, die vorig
jaar afscheid hebben geno-
men van het bedrijf, kregen
in het begin te horen dat het
niet zou kunnen om voor
destijds slechts €10 per
maand een fiets met onbe-
perkte reparatieservice aan
te bieden. „En dat kon toen
ook eigenlijk niet”, geeft De
Vries aan, die zelf destijds
nog niet aan boord was bij
het bedrijf. „Maar er is heel
goed gekeken wat er aan de
fietsen moest veranderen,
om het wel voor elkaar te
krijgen.” Hij wijst op een
rood-zwarte omafiets die hij
uit het rek heeft gehaald.
„We hebben net de barcode
gecheckt en deze fiets gaat
al sinds 2017 mee. Er zijn

heel wat onderdelen vervan-
gen. Maar pas als het frame
niet meer goed is, schrijven
we een fiets af.”

Fouten
Het bedrijf dat sinds 2018

volledig in handen is van in-
vesteringsmaatschappij Po-
nooc van de familie Pon
draaide in 2023 een omzet
van €85,3 miljoen en heeft
700 fte in dienst. Voorlopig
gaat er meer geld in dan uit.
Het verlies bedroeg vorig
jaar €22,5 miljoen. Een jaar
eerder was dat nog €31 mil-
joen. „We hebben in het ver-
leden een paar zakelijk fou-
te beslissingen genomen”,
geeft De Vries eerlijk toe.
„We wilden snel schalen en
dachten dat we dat konden
doen door in zoveel moge-
lijk steden actief te zijn. In-

middels weten we dat we
om winst te kunnen maken
een bepaald klantenbe-
stand nodig hebben. Als je
dat niet hebt, is het veel te
kostbaar om te investeren
in winkels, magazijnen en
fietsen.” Ook het mislukte
avontuur met stepjes en
scooters dat Swapfiets tij-
dens de coronaperiode aan-
ging in steden als Milaan en
Berlijn, heeft veel tijd en
geld gekost.

„We focussen voorlopig
alleen op fietsen en e-bi-
kes”, klinkt De Vries stellig.
Vooral in de e-bikemarkt
ziet het bedrijf nog volop
kansen. In Nederland zijn
studenten de grootste groep
klanten en zij kiezen vooral
voor een abonnement op
een van de twee standaard-
fietsen die starten vanaf

€16,55 per
maand. In
studenten-
stad Am-
sterdam is
één op de
dertien fiet-
sen een
Swapfiets.
Maar abon-
nementen
op e-bikes,
vanaf €55, groeien het
snelst. Op dit moment is 19%
van alle Swapfietsen op
straat een e-bike, maar in
steden als Parijs en Brussel
is dat al meer dan 50%.

Fietsdepot
In Amsterdam waar je let-

terlijk over de fietsen met
blauwe voorbanden strui-
kelt, is niet altijd iedereen
blij met Swapfiets. Vooral in
het begin kwam het bedrijf
met regelmaat negatief in
het nieuws omdat gebrui-
kers hun fietsen op de
meest vreemde plekken
achterlieten. De Vries
merkt dat gebruikers in-
middels netter met de fiet-
sen omgaan. „En we hebben
goede afspraken gemaakt
met de gemeente en het
fietsdepot waar verkeerd
geparkeerde fietsen naartoe
worden gebracht.” In het
fietsdepot, dat overigens pal
achter het magazijn van
Swapfiets ligt, is een plek
speciaal gereserveerd voor
de fietsen met blauwe voor-
banden. Dagelijks worden
er in de hoofdstad negentig
Swapfietsen van straat ge-

plukt door medewerkers
van de gemeente of door de
eigen bikehunters. Die laat-
ste groep volgt het gps-sig-
naal van fietsen die als ge-
stolen zijn opgegeven. Ook
met andere gemeenten in
binnen- als buitenland zegt
De Vries goed contact te
hebben. In Londen en Parijs
is volgens hem vooral veilig-
heid een belangrijk issue.

Innovatiemanager Luuk
de Leeuw laat aan de hand
van conceptmodel Swap-
fiets Infinity zien hoe de e-
bikes van het bedrijf erin de
toekomst uit kunnen zien.
Het futuristische model
heeft slechts één handrem
die uitgerust is met techno-
logie waardoor de fiets heel
gelijkmatig remt. En als het
voertuig bijna stil staat, gaat
het zadel automatisch naar
beneden zodat de bestuur-
der met zijn benen bij de
grond kan. Voor- en achter-
op het frame zijn knipper-
lichten ingebouwd. De
Leeuw beaamt dat fietsen
nu geen knipperlichten mo-
gen hebben. „Dit model
komt ook niet op de markt.
Elementen eruit wel.”

Altijd werkende e-bike
jaagt groei aan

Zo’n 12.000 fietsen met
de iconische blauwe
voorband staan in een

magazijn in Amsterdam
Sloterdijk te wachten op re-
paratie of een nieuwe berij-
der. Vanuit het depot be-
dient Swapfiets 70.000
klanten in Amsterdam en
Haarlem. Het bedrijf dat dit
jaar tien jaar bestaat, telt in
totaal 270.000 klanten in
acht landen. Winstgevend is
het nog niet, maar ceo
Marc de Vries denkt dat het
niet lang meer op zich laat
wachten: „Londen, Parijs en
Berlijn zijn onze grootste
groeimarkten.”
door Gabi Ouwerkerk

In het kort

Het magazijn
in Amsterdam
telt 33 werk-
plekken voor
fietsenmakers
om er voor te
zorgen dat er
altijd voldoen-
de werkende
exemplaren
beschikbaar
zijn.

’EÉN OP DERTIEN FIETSEN IN AMSTERDAM IS EEN SWAPFIETS’

! In 2014 starten drie studenten van
de TU Delft met een abonnements-
dienst op een altijd werkende fiets.
! Nu rijden de fietsen met iconisch
blauwe voorband rond in 45 steden
in acht landen.
! Sinds 2018 is het bedrijf in handen
van investeringsmaatschappij Po-
nooc van de familie Pon. In 2023
bedroeg de omzet €85,3 miljoen
! In Amsterdam is één op de dertien
fietsen een Swapfiets.
! In Parijs en Brussel is meer dan de
helft van alle Swapfietsen op straat
een e-bike.

Ceo Marc de
Vries ziet de
toekomst van
het jubilerende
Swapfiets
positief in.
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